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Les lumières des J.O. viennent de s'éteindre. Ce fut un grand spectacle -dans tous les sens du

terme- d'une dimension universelle mais à I'image de la vie, avec ses joies, ses déceptions, ses

tricheries (affaires de dopage), ses animosités et ses démonstrations de fraternité. Certaines

images fortes, comme le défilé commun des deux Corée ou certaines finales, resteront dans

les mémoires . Espérons que le fait aborigène aura progressé de manière significative...
Si les francophones ont eu la satisfaction et l'avantage que leur langue soit utilisée aussi,

comme le prévoit le règlement olympique, ce ne fut pas sans problèmes . Le gouverneur géné-

-ral de I'Australie puis une journaliste très connue d'une chaîne de télévision refusèrent de lire
la phrase d'ouverture traditionnelle en français; suivant cette dame, cela "aurait fait vomir les

Australiens". Bel exemple de tolérance pour les jeux de I'amitié ! Il a fallu I'intervention du
Ministère des Affaires Etrangères, du Ministre de la Coopération et du Président de la
République pour aboutir...

Un exemple parmi d'autres d'une guerre des langues en sourdine. Acfuellement, c'est la guerre

des brevets . "Le rapport de force n'est pas en notre faveur" a admis le secrétaire d'Etat à I'in-
-dustrie. A la commission européeme, c'est l'insidieuse élimination du français et de I'alleman
au profit de I'anglars. . sans hmit.

Plus que jamais, la recherche d'une solution juste, qui ne profite pas aux uns au détriment des

autres, s'impose dans le domaine de la communication . Que des hommes politiques soulèvent
la question (voir p. 6) est un indice révélateur . Peut-être la réponse diplomatique de M. Lang,
ministre de l'éducation, à la proposition d'introduction de I'espéranto comme option au bac,

va-t-elle dans le même sens . Au lieu d'un refus net auquel nous étions habitués, c'est la pro-
-messe d'étudier le problème . Subterfuge d'une pseudo-étude ? L'avenir le dira.

La suggestion de "témoigner" de ses expériences culturelles, professionnelles, touristiques,
exprimée dans le dernier SFS, a reçu un bon accueil, à en juger d'après le nombre de contri-
-butions reçues cette fois . Merci pour nos lecteurs ! Témoigner vis à vis du public est
également indispensable . "Espéranto Info" -revue en pleine renaissance et utilisant des faits
récents - donne ce mois-ci une série d'idées pour faire connaître I'espéranto . Une copie du
texte vous sera adressée sur demande .

En ce début d'année (pour les clubs et les groupes) que les "indépendants" de tous poils, si
nombreux dans notre pays et dans notre milieu vert - je veux parler de ces "espérantophones"
qui se contentent au mieux de lire un bulletin en Eo et ne se mêlent à aucune activité, voire ne
se font pas connaître - se joignent de temps en temps aux groupes pour les rendre plus convi-
-viauxetimaginatifs... danslamesureoùilsacceptentl'idéequel'espérantoméritequ'onle
fasse progresser !

Jean Hénin

lc.u^*n indiqué page 2, l'abonnement à "sudfrancia Stelo" passe à 40 F (il était de 35F
depuis plusieurs années) .Pense:-y quand votts renouvellerez votre ctbonnement .l

A l'avance, merci .l
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FfDF8'ACIA KUnWnO €n SETE (u zAx oE sÉFrEüBrr.)
Partoprenis inter l5 kaj 20 homoj laù la horoj, tiu limigata nombro kompreneble faciligis la diskuton. Sajnas, ke
tiu frua dato post la ferioj kaj antaù la forumoj de asocioj ne estas plej oportuna . Pluraj anoncitoj ne venis (ni

devis tamen pagi la menditajn man§ojn, ôu estas komplike anonci sian nepartoprenon ?),pluraj neatenditoj aperis
(agrabla surprizo !). Inter la partoprenintoj matene, pluraj sta§anoj de 'la semajnon, el diversaj regionoj kaj la
fakdelegito el Murcia (Hispanio). Post senkulpigo de pluraj federacianoj malhelpataj veni kaj prezento de la
ôeestantoj, legado de la tagordo. Unue bilancoj pri la ôi-someraj eventoj . Pri la semajnfino en Lozère aperis sur
la reto, dank'al Hanna Cayzac, raporteto (tiu de SFS) kun fotoj. Pri la budo en Millau üdeblas en "Esperanto-
info" unuapa§e bela foto kaj interne longa raporto . Pri Kafe en Tuluzo : finfine malgrau la timoj estis bona
partopreno (ôirkaù 200 personoj) kaj la programo plaôis . Jorgos raportis pri la festo de la l4a de julio (la Méridi-
-enne) kun aôa vetero, venontjare, se §i denove okazos, Ia informo alvenos pli frue . R. Figueira §uis la UK de
Tel-Aviv, malgraù la altaj temperaturoj Kvardeko da esperantistoj partoprenis la "semajnon" de Sète, ampleksa
raporto aperis en "Midi Libre" . Pri la diversaj eventoj menciataj ü povos legi kontribuojn en la federacia
bulteno. Jorgos invitas al la inaùguro de nova ZEO (Eo-objekto) en Verniolle la l4an de oktobro @
Kio nova depost la kongreso de Quissac ? Nova vortaro (F-EÆ-F) aperis ôe Sat-Amikaro (150F).Ludilo"Etapes"
anoncita en la lasta SFS preti§as ; §i kostas l65F +Tva l9,6yo + sendkostoj . Antaùpago de 80 F, mendokupono
haveblas ôe SFS. Slosilringo kaj Euro-konvertilo estas ankaù vendata (detaloj en SFS). Nova kompalrtdisko de
"Kaj tiel plu" (okcitanaj kaj katalunaj kantoj) estas proponata je la speciala tarifo de 70F (restas kelkaj ekzemple-
-roj) . J.Hénin legas leteron de Kossi Logossou (Togolando); §in alportis du Tuluzaninoj, kiuj sta§umis en lia
dispensario . Al li-mem estis rifuzita vizo por trimonata restado/sa§o en Francio !

Menciindas interesa artikolo en "Marianne" pri la sepjara eksperimento (82-89) de instruado de E" en kolegio de
Villefranche . Ministro Jack Lang respondis al demando farita de G-H. Clopeau pri enkonduko de esperanto kiel
opcio de bakalaùro, ke li pristudos la aferon . Neniu promeso, tamen ne abrupta rifuzo kiel pli frue .

UFE : ne forgesu resendi la demandilojn kaj voôdoni pri Ia komitatanoj . Denove ni devas prokrasti la disdonon
de Ia kvadrata informbro§uro, eldonota eventuale en oktobro, do malfeliêe post la forumoj de asocioj .

SFS : A. Capus esprimis en Quissac la deziron trovi anstataùulon . Tia persono devus lo§i enlapud granda urbo
por profiti interesan tarifon por fotokopiado. Claude Cayzac estis kontaktita, ni atendis lin sed li ne venis .

En la du lastaj jaroj ni forigis de niaj listoj de abonantoj la nomojn de personoj, kiuj de "iom da tempo" ne pagis
la abonkotizon, malgraù pluraj realvokoj . Ni bedaùras, ke ni tiel perdas kontallon kun simpatiantoj de Eo sed ni
devas ankaù timigi la kostojn . Pro5p11o sendi al ili la lultenon de tempo a! tempp-. Ôu trej hqpgJ y91ç_ ingçre_sl
-gas p.i E' ? Ôar h abonprezo estas 35F de pluraj jaroj kaj foje ni devas sendi suplementon au qldàni pago.in
estas proponate plialtigi la tarifon §is 40F . Aprobite . Atentu la novan tarifon oor 2001 ! fr)
Duondecidoj faritaj en Quissac : aôeto de kombinata aparato, televidilo (50cm) kaj magnetosropo. Kalkuli kun
3000 F . La decido estas konfirmata . Restas Ia problemo de la loko, centre de la federacio, kie oni konservos la
aparaton . Ôu en Lunel provizore ? JH proponas la aôeton de projekciilo. La tuto projekciilo+ekrano+tablo kostas
1 100 F. Konsentite . La projekto de hejmpa§o sur la reto estos studata kun Francis Bernard .

1{ Kampanjo Robineau (disdono de la libro al kvindeko da bibliotekoj) : bonvolu baldaù deponi la librojn kaj
17 resendi al JH la verdajn demandilojn . Malmultaj demandiloj revenis $s nun !

Prelegvoja§oj de UFE : Claude Gacond (Svislando) üzitos la grupojn en oktobro, li parolos pri la lingvo Eo;
Iranano estas atendata en novembro . La interesataj grupoj sin anoncu (slipo havebla de SFS; retadreso estas
konsilinda por plifaciligi la rilatojn kun la organizanta respondeculo).
Federacia Komitato : Patrice Brandy anoncis sian rezignon de la posteno de helpkasisto pos la kongreso de

Quissac. Ni bedaùras tiun rezignon . Annick Tor4 kiu ne plu respondecas pri la financoj de la grupo de
Montpellier, estas proponata por anstataùi PB . ôenerala interkonsento . Jorgos, kiu lo§as en Aude, deziras
komitatani§i . ôenerala interkonsento : ne eblas rifuzi aktivan esperantiston I Tamen la decido estas konfirmota
okaze de nia venonta federacia kongreso .

Budoj okaze de forumoj de asocioj, ekspozicioj,ktp : ni disponas nun pri evoluantaj kaj modifeblaj paneloj
(l00x70cm) . 3 sufiôas por elvoki la lingvo-problemon, 6 por pli kompleta ekspozicio. Kompletigas elektronika
panelo por testi la üzitantojn kaj montri al ili la simplecon kaj logikecon de la intemacia lingvo . Ne atendu la
lastan minulon por pruntepreni la panelojn, ôar ili estas je la dispono de la unua petinto . §ajne la grupoj estas
pretaj por diversaj forumoj de asocioj, kiujn oni ne maltrafu, ôar ili estas la plej bona rimedo por varbi .

Venonta printempa kongreso : ne estas facile trovi kontentigan daton pro la naciaj kongresoj, la sta§o de
Batipaume, la lernejaj ferioj, la feritagoj, ktp . Ni kongresos centre de la federacio. [nter pluraj menciitaj lokoj ni
preferas Batipaume je la komenco de la sta§o (la I9an de majo). Ni rilatos kun Christian Herüeuq kiu prizorgas
la staioq por ekzameni" ôu eblas tiu solvo; se ne, ni provos troü alian lokon . Sernajnfino estas proponita en
junio ôe Gérard Paing kaj Henryka Olek enOlargues; propono konfirmota .

Réinsertion et E" : Thierry Saladin parolis pri la zukcesoj kaj malsukcesoj de la entrepreno. Unu lernantino estos
baldaù preta sed mankas la apogo de la administracio . La §enerala kunveno de la asoqio okazos la lan de noveln.hr?
Proponoj de junuloj : IH legas leteron de Mikaelo Simon . Ni ôiuj konsentas kompreneble pri la neceso prezutti
esperanton en la lernejoj . Pri animajoj kun muziko, §uste disvolvi§is KAFE en Tuluzo kaj la venonta Tejo-
kongreso estos en Strasburgo . Ni rendevuas §is la baldauaj forumoj de asocioj . Bonan kura§on al ôiuj !
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VIVO OE Lâ ORUPU
BEZIERS
Kiel kutime la someraj monatoj ne alportis multa.ln

eventojn Tamen post la sta$o de Batipaume, kiu
finipis la 6an dejunio, kelkaj grupanoj partoprenis
en la agrabla renkonto en Lozère (vi jam legis tion
en la antaua SFS)
Poste, Ia 25an ni estis invititaj de G Santos kaj M-
Thérèse en ilia bela domo de Campagnan Tie,
Dalia kaj Sia edzo preparis por ni bonegan "paeljon"
akompanatan de vino "Cuvée Espéranto", donaco
de J-Piene, ankaù fruktojn alportitajn de aliaj
amikoj ni multe aprecis En la posttagmezo la

"kuraguloj" sin banis en la privata napejo Bela
vetero, agrabla tago dank'al la afableco ka.1 sindo-
-nemo de niaj grupanoj. Grandan dankon al ôiuj I

Ôis la 7a de septembro, ripozo Sed, jam la 7an en

kunveno, ni preparis la dokumentojn necesajn por
la Aleoj de Asocioj (9an de sept.) Ankaù por tiu
agado la vetero favoris nin; eô tro, ôar verSajne
multaj preferis la marbordon. Nia budo estis bone
Iokita; ni informis promenantojn, kelkaj enskribi§is
por plia informado Malgraù gravaj malfacilajoj,
kiujn ni alfrontis en la unuaj monatoj de tiu jaro, ni

aranpis nian budon kiel plej bone
En Agde, la l6an de septembro, denove bela vetero.
Kvankam la urbo estas pli malgranda ol Béziers,
venis sufiôe da gapantoj . Kelkaj interesigis kaj
enskribipis por eventuala kurso en Agde Ni devos
tro'"'i lokon, eble en l,{aison des Savoirs .

Venontai kunvenoi en Béziers : 2lan de oktobro
kaj l8an de novembro, sabete je Ia l4a kaj
duono, en "Maison des Associations" .

En Decembro ne okazos ordinara kunveno, sed ni
festos@ekdelalla
matene §is ôirkaù la 17a posttagmeze en Maison
des Associations. Komuna man§o; poste distra
parto kun dokumento pri Muzikskatoloj.
Ôar ni organizos la man§on laù alia metodo, ni
NEPRE devas scii antaù la2a de decembro, kiuj
partoprenos la komunan man$on. Kontaltu nin
sufiôe frue !

(Forumo de Asocioj : nia budo . Maldeksn'e Jean-
Pierre donas klangoln pri la elektroniko panelo .

Fotis F. Bentard,l

Grumbletula vi<lpunkto :

L<tforumo de Asocioj bc»te disvolvifis sur la Aleol Paul Riquet. Kiel httime multaj persortol interesigis pri la
budo de CBE. Oko da personoj lasts staln adresoln por plia kontakto dum nia venonta hotveno .l,aù l<ritiko nia
budo ne estis xrfifu alloga, fur niaj paneloj ne tre konvinkis lq budumantoln . Kulpas tiu, kiu ne povis pqrropreni
err Sète la lutan htnvenon de la 2a de seplembro kaj plie liu1,kiu1 ne pensis htnporti dum tiu kunveno la paneloln
T'ion orri bone komprerns, fur septembro eslas monato ne tre iilteresa por la preparo de iu ajn manifestado Qu

.forgesas ion, la alia ne parloprenas -jam dirite- tamen ne sekvu lro mian rigardon). La homoj, ât laborantoj, êu
emeritoi ankoraù sirt slernos stt la varma sablo, flugas sur rozkolora rrubeto, he ili oscedas, fo.Je dormeta.s,
reÿanle pri siaj lastaj paradizal diboù4 . ô, ne tial eslas la homoj ? Ne ôiu1 /eli& sed tamen..
Dobonajnrezolucioinnipremr(kiel eliranteel konfese.io)sedkondtù,kenineforgesu ilin..
Neniu eslas pafita per tiu .skribita arnika sago.. 

JI,E

MONTPELLTER
L.nuai kunvenoi de la iaro
Lalan de septenrbro en MPT l'Escoutaire (Rue des razeteurs) je 17h30
Raporto pri la Semajno de Sète, preparado de la forumo de asocioj de la 10a de septembro
Sabaton Ia 30an de septembro :je l2h, komuna tagmanpo en Brasserie Sl Germain, vidalvide de Hôtel de
Region
iaùdon la 2an de oktobro : monata kunveno en MPT l'Escoutarre. Diversaj informoj, bilanco de la forumo de
asocioj, Rosa Aumenier parolos pri la literaturo en esperanto;
iaùdon la 9an de novembro . monata kunveno. Diversaj informoj Pierre Martinez parolos pri la divizio
Leclerc (2' DB), de la surlandi§o en Normandio §is Berchtesgaden.
Ôuj estas bonvenaj .

I:i trovos c'i-poste artikolon aperinlan en "Midi l.ibre" (eldono de Sère) pri la internacia Semajno (estis ankait
mencio de gi .nc la umn pafii de la gazeto) kai raporteton pri la.fonrmo de a.sociol .

a?r



I uillcATl0ll

les quatre coins du

@

Quarante "espérantophones" réunis au Lazaret

éranto réunit à Sète
monde

L'esp

Stages et conférences pour perpétuer le rêve de langue universelle

l InrrLrlt rit' pallel lrarrçais au l,azatt'l
3usr1u'l sarrretij, 'l'out Ie mortde y parle l'es-
pér arito, Uette largue créée de toutes piè-
ces a la fiu rlu siècle derttier pnr le do<'-
Leul Zarrrunlrol lassenrble à Sète une qua-
Iiultiunr tit' pct'sr-rttt'res venues tles quatrt'
t oitrs rlu rrrotrile.

I;t,s lslaélrerrs, des Algerrtins, des Brési-
Irerrs, des ltalrens, cles Espagnols courettt
(le stag,es err corrférences, et de cours en
débats. Ils partagent leur passion pour ce
t1u'ils tlualifient non cie Iatrgue " ?Iùols
tl' o rL ( i I tL t t: o r t L' r t t Lu L i t: u t ia t L t t L te n Lul ir-t t n -

Lt' ltou r' pttttuc.ttt' écltuttget' uuec des getts
t'L'r L u s tLe Lo us Les poys du rrrcnd,e 

" 
.

('t, qu'ils apprécient dans ce langage,
c'es[ q sor1. côLé

l Une langue . i'ntenteiional' Cn

créée dË.toute ?,i2iJfrn,ri,i,,ii
plèces au rlècle 'L'inun'sZ cle l'orr-
def nlgf gl.ttts, c'est une lant',

. gue sans uolonté
) 40 Perro.lnel hésémonlque " ';ffii;ïiü; .,.ll::;:lll,,i 

,*.
) ocux mltttonr iiiBHi:,"*iif

de PfatigUaÜi nes à -travêrs le

aarii fe fiOnàf mondo. Un aruruai.
re répertorie les

) Une solutlon Ëli';qJfiH",I'H
pour l'Europe vent faciletng,ll ,tS iloger chez I'habi- I

LaJlr I.t,s 'espérarrtophones' voudratent i
se(lullc le rrraxinrurn de rnonde. Pour que J
Irur Iilrgue devienne I'ouUl véhicularre !
qu'u rrbrtit-rrurait de créer Zamenhof.

., ( "t.st LtrLe longue très lacile. Il rt'y a
tlut stizc règles de grvmmaires el qucu'
ttt' r'-tt aptL{.trL, Totts Les rnots soll| cotts-
It'u Lls sintplerrwü. Apn'ès sept urts d'att'
qlttts, les jturrcs qu'i passetLt Le bac rte
:ttrtt luu.j{.tuls pos b'tl'ttryues, ulot's qu'il
:tt.l"l it de deut uLs pour porln' clut'a?tL-
rrrrtrt I'espérqrlLo ", soutient Zohra Boub-
ku. lj arçarse d'ongine nrarocatne,

Ilasseurblés autour d'elle, Ies autres
t.sl)él ailtistes Ile corltpret.Inent pa-s ull

lfu ront vonur rpÔclal.mGnt à Sàto pour communlqurr, cntrG aux, cn erpÔrento'

nrot de ses explicatjons en français, Mais
[ous ont leurs argunrents pour séduire les
non-initiés. fuguntents qu'ils développent
ell.,, espéralrlo,

Traduction: . Soru d'iclionnuù'e, les

Lalirts coïLprenneilt 95 % de l'espét'anlo,
les Gatnairts 90 % el les Slaues +3 % ",

N'allez pas cherclrer plus loin, TNerry
a trouvé une lattgue pour la frtture grartde

Europe.

" Sut'tout, rêve I'Argentin Atilio, ort
dépense des somntes Jolles nt, truducliotr
clans |[Jniort. Eurvpéerme ou à I'ONU, el
m pl,us tes lrol,uclions srtnl' souaenl 'irtl:i-

dèlae ou approûmatiaes, Il sttffù'ail d'y
parl.er la rtàme langue ", Iaquelle ? L'es-
péranto bien sûr ! o

Stéphano CERRI

-y!
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FoRUMo DE AsocIoJ Ùa 1"1*l-p'o lli'n
Ôi bone disvolvipis sub varma suno kaj la du E'-budo.; estis bone frekventitaj , kvankam ne lokitaj sur la ôefa

pasejo .Banderoloj, bone videblaj de distanco, memorigis al la multnombraj promenantoj, ke la internacia lingvo
daure ekzistas Pli ol ducent personoj petis klarigojn. Respondis Annick Tora kaj Claude Cayzac por la Kultura
Centro, Francis Bernard kaj Jean Hénin por la federacio, kaj ôe la apuda/aparta budo de "Réinsertion kaj Eo",

Thierry Saladin kaj Patrice Brandy kun ôeesto de junaj Zohra kaj Damien Inter la vizitintaj esperantistoj, Rainer
Kurz, prezidanto de la germana asocio, Yvette Vierne, prezidantino de la Kultura Centro.
Por kapti la atenton utilis la elektronika panelo, kie vizitantoj malkovris, ke E" estas simpla kaj logika lingvo. Ôe

"Réinsertion" oni montris la vidbendon de Mazi Nia budo konsistis el pluraj partoj (tiel estis pli facile kontroli)
tablo kun pluraj starantaj paneloj -ses precize-por prezenti la lingvo-problemon,esperanton kaj gazeteltondajojn

pri Eo en nia regiono, alia tablo kun diversaj senpagaj dokumentoj (prezento de E', adresoj, kursoj), granda tablo
kun belaspektaj Iibroj, rewoj, kompaktdiskoj, vidbendoj kaj fine alia tablo kun lernolibroj, vortaroj,ktp Tiel,
ôiu vizitanto povis halti nur ôe la parto, kiu interesis lin/Sin, au ekzameni Ia tuton
Plej frapanta estis la diverseco de la homoj : Montpellieranoj kaj najbaroj sed ankaù tunstoj kaj gestudentoj el tre
diversaj landoj kaj mondopartoj : Ôinio, Afriko, Svedio (el Gotenburgo, estonta kongresurbo), Sudameriko kaj

Hispanio, Hungario, ltalio, ktp, eô tuta buso da Usonanoj (gestudentoj de la fianca lingvo) Multaj ggunuloj
neniam estis aùdintaj pri E"; iniciatoj kiel "Pasporta Servo" vere allogas ilin, ankaù la reguleco kaj internacieco
de esperanto . Nepre ni partoprenu Ia forumon ôiujare kaj la intereso de iuj eble maturilos en la decidon lerni la
internacian lingvon

REINSERTION ET ESPERANTO
La generala kunveno de la asocio okazos merkredon la lan de novembro je la l6a horo ôe la adreso :

Association Passerelles, 26 Rue Enclos-Fermaud 34000 Montpellier (e 300 metroj de la stacidomo) . Ôiuj
donacintoj estas invititaj partopreni . Adreso de la asocio : Résidence Vigne de la Vierge - 147, avenue Paul
Bringuier 34000 Montpellier, tel . 04 67 7 5 62 98 Po§tôekkonto 621227T Montpellier, se vi volas apogr la
asocion, kiu klopodas dungi per esperanto senlaborajn gejunulojn (parton de la donaco vi povos dedukti de viaj
impostoj kaj tiucele vi ricevos atestilon) Samcela projekto jam reali§is en Bretonio sub la formo de unu
"emploi-jeune" . Ôi.yare el la 4 varbitoj restas unu, Zohra, Zljarapa, kiu jam sukcesis la duagradan ekzamenon de
tro . L.a se!:vo dependos de la akcepto fare de la regiona administracio de la dosiero pcr/pri "emploi-jeune"

fuNNAJ EWNTU ********+****************rr***+*********************,t******************

Pri ne-kredebla pikniko
En tiu tago -la Ila de julio 2000 - simbola por la fratrca respubliko rilale iqman revohtciott iry inicialis
NL IMAGEBLANiNE KREDEBIÀN PIKNIKOI'I loù la tra/rartcia parto de la umta historia meridianct
(el hu oni decidis oficialigr la internaciqrt valoron de la METRO-longomeruro) de DLNKERQLIE al PRATS-
DE-MOLLO-LA PRESTE (. & ni l) rra PANZO, TERROLLES kai 333 aliaj komurrumoj.
,4ntaù fia okazigct Esperannstqj imagis varbi pri E" en tiu pikrtiko, hal ne loù la tuta linio inter pluraj milionoj
de samtempal pihikantoj.
Kio okazis en tiuJ centoJ da vilagtj ka1 urboj, tiott tti ne .scias.. .sed en TERROLLES (13 enlo@ntoj) kunigts 7
Esperantistol el asc.tcioj de tri departementoj (Hérault, Aude, Arjelt) sab pluveto por E-babili.
Ne eblis stariET budon de librol pro la velero; la oficiala pikrtiko tie anurirmerulendo.je l00FF translo$fis en

apudan vila@n sub tro malgrandan §rmejon: tqmen okazi,s renkonto kun jtrnolistoj de FR3 (regtona TT'-

ka na I o), de L' I ND EP ENDA NT ( I o ka tag-j.u rna lo),
.scivolemaj pri nia &esto ko1 prt E"...fulne .sen sek-
-vc4, ka.1 qnkaù hm la vila§estro. iame lerninta E-on !
Poste kun peco de longega tablo-nùego la E-sepopo
atingis LIMO(IX (LIMOS en la okcitqrra ka1 sigufanta
el la kelta : ULMOJ tiom proksime al ULMIO/PAYS
d'OLÿtES !) por §rme elsakip7 ka.jdi.sTnrtigt .sia1n

pihtikaÿ1n ert trinkejo .

Sciinde, ke Sro DLIPRE, urbestro de LIMOUX, nome de

la kaulq Socialista Parlio (&fa en regitslqro) alvokis
iaman ministron pri instnudo C. ALLEGRE pri E" 1e
abiturienta nivelo. Kura§e, ôu ne ? Kiajn sekvojn ?

Fakte sinsekvas ministroj ! Restas demandoj !
Tutlaste en apuda urbeto COUIZA nia S-ano ÿY.

LTJTERMANN ekspoziciis en libro-festo & bela kastelo.le
ar*qù bela vetero .

(Supre : bone §rmitaj en trinkelo !)

JORGOS
****+****:i*****:l*:l*******'t*,1!**'**'|****:t***'l***:l*'t,****:t!t!t'ÿ*,t't:i!t**:|'l:3'i,**:i,i:t****rt,i,i:t,*:*r|***'**'|*
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PERPIGI{AN
lnformoj el la gazetoj de
Perpignan :1-"La Semaine du
Roussillon" n"230;2 -3-4 el
"L'Indépendant' 3 l/8-l 9 kaj
2618. Kompreneble la unua
plej gravas. La interveno de
Sro Bourquin, ankaù deputito-
urbestro de Millas (66) estas
notinda . Pri Ia mencio de la
minoritataj lingvoj, ni skribis al
la gazeto, ke esperantistoj
ankaù defendas tiujn lingvojn
kaj ke esperanto garantias ilian
pluvivadon .

Y;d,* V ?
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"Lâ câtalanité
et ses identités"
M. GERMAIN PIRLOT, de Belgi-
que, nous prie d'insérer. Aprà
I'article oaru le 25 iuilla demier
indnJé ^Eue catalair, c'est quoi",
ie voudrais m'orprimer. Il est cer-
ies rntéressant de mieux définir
son identité pour mieux la üwe
et la défendre. Cependant, ne se-
rart-il pas oppornrn de définir ses

identites ? G qui én',iterait de s'op-
poser se«ai-reàent à d'autres.
En eff«, l'on peut tà bien posse-
der plusieurs identites situées à

des niveaux différents.
Personnellement, je me sens viscé-
ralement Ardennais (j'ai horreur
d'êue quali6é de Wallon), mais je
me sens aussi Belge (Ê-ancopho-
ne, je suis horripilé d'êue pris
pour un Françars à l'éu'anger).
Par ailleurs" je me s€ns egalement
citoyen de lUnion eurôpéenne.
A ces identites, peuvent s'en aiou-
ter d'auEes, coinme le fait d'ap-
partenir à une religion, à un parti
politique, à un club sportif, ou
corrune ancien d'une université
ou d'un regiment
Bref, si I'on a conscience du fait
que l'on a plusieurs idenut§ on
peut . é\ater .les con-B.i§ avec
d'autres qui, parfoiS peuvent s'op-
Pos€r.
Par exemple, corrune Ardennais,
je suis pour la défense de la lan-
gue et de la culture regionales,
contre les attaques du ttançais,
mals en tant que francophong je
défends aussi- le français contre
l'hegémonie ecrasante de l'anglais
au niveau européen.
Comme le fait trà bien remar-
quer I'un des participants au col-
loque de Vingrau : "Il faut
s'ouwir et ne pas ræter dans la con-
nnguiniü"; c'est ce que je fais gÉ-
ce à l'espéranto qui me donne
une üsion mondialiste et
m'ouwe des fenêues tous azi-
muts sru d'autres cultures. L'idâ
serait de débattre de Ia catalanité
dans l'ensemble de ses identités
pour s'efforcer d'établir un équili-
bre harmonieux entre elles.

ffi
"Montaqe en kit :

pas fadle de
taduire la notice"
M. GEORGES @NZALBO, dC
Perpignan, propos€. I1 est eft-
rant de voir, Iors de renconres in-
temationales ou europeermes, Ia
cohorte de personnes dont Ia
fonction consiste à raduire les

ProPos ten6, Pour autant de Per-
sonnalites representées, avec un
risque d'erreur toujours posible
et quelquefois lourd de consé-
quences. Manger rure peche, quel-
Ie qu'en soit l'origine ne presente
aucune dificulté... En re\"anche,
"monter" un meuble en kit ou es-
sayer de comprendre le fonction-
nement d'une quelconque peUte
merveille technologique dont Ia
notice "instructions for use" (rédi-
gé en six langues) a omis la vôue,
releve de I'exoloit !

Pourquoi r'obstiner à se compli-
qu.r [a üe ? Ne serair-ce p". ft*
Écile si Ie monde entier'avalt h
bonne idee de se mettre d'accord
sur le choix d'une langue commu-
ne pratique a fonctionndle, ap-
prise dà la matemelle ? Et, pour
âriter de heurter des seruibütes
rntionalistes ou rQionalistes,
pourquoi ne pas orienter ce droix
vers I'es'péranto, Iangue neutre,
qü a le mérite d'edster depuis
Üe[e lurette (hélas, dar» l'indiffe-
rencr générale) ? L'Espéranto n'a
pzls Dour vocation de supplanter
Ies lângua matemelles. il L r.r.rt
un outil, une passerelle, pour faci-
liter les rapports pour mieux se
comprendre, dans tous les ser»
du terme. Divirr pour régter fut
le "La" de la cacoihonie rbabeli-

que" et hélas l'est encore. L'esÉ-
ranto, irnmolé au nom de cette lo-
gique, n'est prs corune certains
se plaisent à la dire une langue
mort-née, mais bien une langue
enterree üvante, parce que gêrnn-
te. II serait néanmoins narf de
croire qu'une langue co[rmune
serait la panacee qui rôoudrait
tous les problèmes, mais elle
aurait au moins l'avantage de cla-
ri-6er les rapports, facifiterait la
compréhension 4 pourquoi p,t
pourrait lever les "a priori", ce qü
ne serait déjà pas si mal !

3 I
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Après L,accent
catalan,

!'Espéranto
O C' est la nouvelle initiative
du président du Conseil géné-
ral, Christian Bourquin. II a
proposé au ministre chargé des
relations européennes d' avan-
cer I'idée de l'emploi de I'Es-
péranto comme langue de
I'Europe. On ne sait pas si la

fera son chemin. Elie va tou-
jours faire plaisirs aux tenants
des I angues mrnontaires.

propos i

Centre pour l'Espéranto
En
I'irr

marSe
nge",le

du festiva.l "Vka pour
centre culnrrel des h'-

rénées-Orientales poru l'Esperan -

to a réuni quelques photogra-
phies dans Ia ütrine de sons siège,
72 av. Général de Gaulle à Perpi-
grran. Pendant le mois de septem-
bre, le cenüe cu.lturel est ouvert
tous les samedis mann de t h à

I I h. Pour fuire plus ample con-
narssance avec Ia lanzue tntema-
tionale Espéranto téléphonez au
04 68 55 5t 77.

Sro André Rouge, urbestro de Verniolle (09340) kaj S-ino Simonne Pons-Moulis,
prezidantino de CEEA (Cercle d'Etudes Espérantistes de I'Ariège), inütas vin al la

Inaùguro de Salono Raymond Pons "ESPERANTO"
Sabaton la 14an de oktobro ie Ia 17a horo.

Muzikuma aoeritivo kun 'Kaj Tiel PIu" el Barcelono sekvos je la 18a k.duono,
kun la okcitana grupo Aigarela konkludos la ekde Ia 2la h.

E : Invito pro nova ZEO (EsperantÈobjekto)
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Apres l'article de Serge Lehman sur
la nécessité de l'anglais (l'Humonité
hebdo du zz avril), de nombreuses
protestations vous sont Parvenues
Dans tous ces résumes de lettres, j'ai
lu une seule fois le mot ,,ê5Pé-
ranto,,, qui, place comme il l'était,
ne voulalt rlen dire. (...)

Pourquoi faites-vous chorus avec les

instances gouvernementales qui
font le silence sur l'espéranto ? Pour-
quoi parlicipez-vous à l'occultation
organisee par les medias ? Robert
H ue a pris nettement position pou r

cette langue, et c'esttout à son hon-
neur L'espéranto est la solution
logique pour la compréhension
entre toutes les forces quiveulent
une Europe democratique entre
tous les pays, surtout avec les moins
favorises.
Toutes les lettres qui vous en ont
parle ont, en plus des arguments
que vous avez bien voulu faire
paraître, celui de proposer une solu-
tron rationnelle. Je suis partagee
entre l'incomprehension et la

colère. Comment un journal peut-
il se dire de gauche s'il ne soutient
pas ce projet de progrès pour la
paix?( )

Madeleine Vidal
8ézien
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Lo messe en
espéronto ?

De Francis Bernârd, secrétaire adjoint
de la Fédération des Centres cultu'
rels du Languedoc-Roussillon, demeu-
rant à Les Bories, Col-de-Coperlac,
Mas-Saint-Chély.

f:lourquoi pas'l ll v a de pius en
pplrr'o. meiarge ies popuialon,

L européennes. suflout en été. Ecou-
rer la messe en français est aussi diffici-
Ie pour beaucoup que de l'écouter en

Iatin I

Par contre, avec I'esperanto qui peut s'ap-
prendre rapidement grâce à son absen-

ce d'exceptions et à une letlre corres-
pondant à un son, tout le monde pourrait
comprendre la messe !

L'esperanto, c'est le latin moderne !

Mgr Gyorgy Jakubinyl, archevêque
d'Alba Julia, en Roumalie, a, une nou-
velle fois. suggéré Iors du réce-nt syno-

de des évêques européens à Rome, l'utr-
lisation de la langue internationaJe espe-
ranto, au vu du petit nombre de partici-
pants capables de s expnmer en latin.
"La Lozère Nouvelle" a publié, il y a
quelques mois, I'artrcle suivant dont voici
un exu-ait : "L'associa[on Aalçarse catho-
lique d'esperanto est à votre service et
vous anend". "Demandez des informa-
tions et uq spécimen du bulletin à

M. Chaney, 56, rue Corvisan, 75013
Pans".

A propos de l'espéranto
Dans "La Semaine du Roussillon" n" 2j0 (du 14 au20/09), vous avez
publié l'information suivant laquelle M. Bourquin, président du
Conseil Général des P.O., avait suggéré au Ministe des relations
européennes de promouvoir I'emploi de I'espéranto comme langue
de l'Europe. Merci d'avoir révélé cene démarche àvos lecteurs. Elle
s'ajoute à d'autres interÿentions auprès de responsables politiques,
conscients de lafracture linguistique dans une Europe qre noui tar-
donl à construire et pour cause, puisqu'il y a déjà I t [angues offi-
cielles et que ce blocagefavorise enfait la domination de I,anglais,
du{rançais et de l'allemanderprépare de manière inéversibti I'hé-
gémonie de la première langue citée. L'Europe esr-elle possible et
souhaitable sans une coïünunicationfacilitée et juste ? N'est_il pas
temps de proposer une autre voie ?
Vous concluezmalicieusement que cette proposition ,,va toujours
faire plaisir aux tenants des langues minoritaires". permettei-moi
de vous signaler que les langues dites minoritaires et I'espéranto ne
s'opposent pas, car à deuxniveaux dffirents (communication locale
ou ré gionale et communication internattonale ). L, espéranto propose
d'être une "langue-pont" entre les différentes langies ; lan§ueiom_
mune ne veut pas dire nécessairement langue unique.
A_chacun sa langue, une langue convnune simple et neutre pour tous.
Nombre de nos membres sont aussi d'ardents défenseurs àes langues
ré gionales. La dernière production de vinilkosmo 3 I 450 Donneville
est un CD de chants catalans eî occiïans du MoyenAge, adaptës en
espéranto (brochure d'accompagnement également dàns l"s îongu",
d'origine), visant àfaire connaître nos cultures jusqu'aux ànti-
podes...

Lc Présidentfédéral

J.H.

Toujours à propos
de l'espéranto

Le hasard m' a permis de lire dans votre " Infos plus " avec la proposi'
tion de Ch. Bourquin quant à l'emploi de l'espéranto comme langue
de I'Europe.
La promotion de cette langue comme "langue commune et neutre"
aurait au moins trois avantages :
) ) -faciliter et accélérer le dialogue entre les Européens (onapprend
autanî d'espéranto enunmois que d'anglais en un an ; ceci est aussi
vaLable pour des asiatiques)
2)- permettre ce dialogue inter-ethnique, inler-culturel, sans la
moindre forme de discrimination, dans le respect mutuel de la
langue, de la culture, de la dignité de tous les Européens
3 ) - permettre d'encourager un réel et sain plurilinguisme tous azi-
muts... alors que la siluation actuelle nous impose inexorablement le
" tour-anglais " .

Un exemple parmi des dizaines : récenunent, un professeur universi-
tairefrançais avait été invité parl'Université de Mons (Belgique

francophone) àfaire une conférence devanl des étudiantsfranco-
p hone s. I I s' e s I t out nat ure llement exprimé... in en g li s h, of c o urs e ; no
comment !
l-aproposition de M.Bourquin est déjà une idée quifait son petit bon-
homme de chemin parmi les europarlementaires.

Germain Pirlat, Oostende - Belgique
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La unua okazigo de la 'Kultura Arta Festivalo de

Esperanto" en Tuluzo, de la 5a §is la 9a de Julio,
estis sukcesa : 250 personoj, inkluzivs la artistojn
kaj organizantojrL 21 spelukloj, 5 atelieroj (la
koruso ekzemple provkantis ôiutage 5 horojn), lite-
-raturaj forumoj dum unu el ili Dro Albault riceüs
simbole la libron "De A al B"-, artistaj forumoj,eks-
-kursoj, libroservo, interreta servo, man!- kaj trink-
budoj, ktp... KAFE dancigis, kantigis kaj umigis
multajn gejunulojn dum longaj postspektaklaj horoj,
foje §is mateni§o...Raportis (vidu dekstre) unu el la
partoprenintoj, Colette Carbonnel :

La premiero de KAFE estis sakceso. Dum 5 tagoj,
en tre agrabla loko kaj simpaîia etoso, eblis al ni
retrovi geonikojn, trovi nowjn geanikojn kaj lan
ili &esti la divervjn spehaklojn, kiuj okazis dum-
-tage sub la arboj de la parko de Mounède kaj
nolde en la spehaklovlono de la l«osteleto.

lnler la artistoj hmart lcaj Natafu, anlesit Solen

ryeciale kortu§s nin .kk le Puil, Jacques Yvort,
Emiÿ Barlaston akiris salcceson kiel laiime .

Kajto, muzikistoj lqj lwrtistoj el Nederlando,
rurprizis nin per sia originaleco. Sub la gvidado de
de la kontsestrino fuavka Boj&va el Bulgario,
dudeko da personoj preparis koncerleton, kiun ni
fuis la lastan vesperon . Ni neforgesu la plenae-
-r aj n dem onstr oj n, i n i cadon a I fo I H or aj dan coj,
spehaklon de mimoj, ekspozicion de pentrajl,ktp..
Ni gratulas la orgæizærlojn, speciale Floreal
Mqtorell, kaj esperos duan eldonon de KAFE .

s"F8ruJ Eil oREilUOnO KâJ U tflfitr€îAl0

Jæn de longe mi ne vizitis Grésillon. Ô-iare la
lailrurdomo anoncis sian renovi§on kaj samtempe
la permeson de la §ataj inslancoj malfermi mr la
urruan eta@n por akcepti la esperantistojn.
Ne timu : la kaseladmtslsax lutartnqtz
drlraùaÿ belefiorumita de la §ardenisto,meze de
la bela qrbaro .Nur interne ni rimarlcas apenaù
novajn fajrodelenilo-pordojn. l,a vlono kaj la
biblioteka estas elegante tute renoviÿtaj, kiel de la
domo la elektra parto, kiu kostisfortuneton. La
aliaj novaj individuaj ùrnbroj aperis ; oficejo,
klasoj ne fungêrx Nur restas problemoj kun la ùn
etaÉp kaj la lairejo, kies gazant lruirfornon ili ne
rajtas uzi laù la novaj §alaj normoj ; ili sin turnas
al iu pladvendisto por la &fa fuirita plado .

Kompreneble la asocio dæn bezonas monon por pli
doùngi lg laborojn (metu la mcmon al via momjo !).
"Kuhuraj Kajeroj" ne reqeris §is nun .

Bedaùrinde ne multaj personoj prtoprenis la
staÊon, kiun mi partoprenis.Dum tiu perido, la
dua, ni estis nur 19 . Du fursoj kaj inicado al teatro
okazis . Esperu ni, ke la aùgustaj staPj akceptis pli
da personoj . Ls etoso inler la lnrloprenanîoj estis
tre agrabla . Bedaitrinde ni ne povas une diri pri
la medio de la organizantoj . Kal publike disputi ?

Ôt Greziljono ne korralesl@s ? Ôr kantrurenco ne
ekzistos ?Ôt "la Furio" ne povus trawile interfut§i
pli mildajn parolojn htn siaj alparolintoj ? Kial ni
ne ricevis la liston de la prtoprenottoj ? Ne tio
donos bonon übn de la damo . Se tio etoso regas,
eble la esperætisloj timos revenL. Feli& la kasisto
l<aj la kuiristittol donis pli bornn impreson lmj
afa b I e c on kaj ÿnti I econ.
Post tio,interbænpe dirita, kion mi sbibos, kritikas,
mi pnxs, ke Greziljono meritos pli olfuriombn,
fur §i esns moîrumento en la movado, lcaj mi tanen
botdeziras al la kastelo longan vivon lcaj wlcceson.

JIPE

Inter lo la laj la 5a de septembro olazis
astronomia stu& e binpetalo (Bouresse) ; ôin
gvidis Patrick lagrange, direktoro de la
Astronomia Observotorio de ôrqna Monto en lo

Alpoj .Ahive partopreni.ç la kw,son
astrofizikistoj israela Dro Alex Mikishev laj franca
Sro Jacques Joguin (nou, lce Dro Mikishev prcleÿs
la 3læt de oùgusto dun la 26a Inlernacia Semajno
en Sète), ankoù ænatorqj astronomoj el Germonio,
Nederlando kaj Francio (niaj wmregionætoj :
Witold Cryzac, Hanna Szc4trbula-Cayzac kaj
Robert Sqrral).
Ku r sgvidanto P a t r i c k Lagrange pre ze nt i s pre I e goj n
pri nia sunsistemo, pri nia galaksio kaj la Universo,
Krome ne mankis praktila delobservado (Luno,
disverstipaj ste loj, galaksioj, ne bu lozoj, planedoj
Jupitero laj kturno) . Dumtage ni povis observi lo
Sunon (trafiltro kompreneble) kaj loù ùtrtlæ
prdukita eHipso !
Inter lo siencaj sesioj okazis lansido de Astronomia
Eryranto Klubo (ahuale êirksù 60 membroj el 22
landoj !), kiu okaze de Universla Kongreso en Tel-
Avivo eldonis Astronomian Almanakon 2000 (vi
povas mendi §in & kmideanino Hanrta Cayzac i
cayzachanna@netcourder,com / Tel : 04 67 595 5 7 4
por la prezo de I Eùroj).

Hanno

î0ffiFf'u EYEnT(ht
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"Partoprenis ôirkau 200 kongresanoj el 24 landoj de ôiuj kontinentoj (160
Azianoj kaj nur 30 Eùropanoj). La organizado funkciis tute glate, la programo
estis sufiôe abunda kaj intercsa. Tiu UK vastigis ôies horizontojn . post Ia UK
tiu-ôi mondo §ajnas al mimulte pli granda olantaùe ". (laù raporto de UM)
La 57a IJK (Internacia Junulara Kongreso) okazos en Strasburgo inter la 29r
de julio kej 5a de aùgusto 2001 . Jam have§las alisiloj .ôis la 3a de januaro,
la kotizo estas 203 EUR (lo§ado kaj man§oj) aù 104 EUR (memzorgantoj)
Pliol2TjaraSuloj aldonu 48 EU& malpliol2Ojarasuloj rabatu 48
antaùpago de 50 EUR .Partatempa partopreno ankaù eblas (proporcia kotizo).
la temo de la IJK estos "Plurlingvismo en Eùropo ; kiel sin sukcesigi ?',
Kvankam la oficiala politiko de la Eùropa Unio estas kompleta egaleco inter
lingvoj de la membroStatoj, la integri§o de la orienteùropaj landoj defias tiun
politikon, kaj praktike kaj ekonomie . Por la neesperantisra publiko (strasbur-
-ganoj kaj turistoj) samtempe disvolvi§os lingvofestivalo . Por la kongresanoj
ekskursoj, prelegoj, diskutrondoj, ludoj, diskoteko, gufujo. . .

De Montpellier al Strasburgo estas rektaj trajnoj sed ankaù eblos kunisi al la
biciklista "suda klravano",kiu foriros el Barcelono la l4an de julio kaj estos
en Liono la22an (vidu Ia apudan mapeton) . Por partopreno en üu UK eblas
riceü stipendion de la fèderacio . Informoj ôe SFS .

8sâ uMvættâu KoltoREso

Saluto de Sro Josi Saridi. eksministro de kulturo
. .. La hJta mondo, inkluzive Israelon kaj mezorienton,
bezonas treege la lingvon Esperanto kaj la üom gravan
mesa§oq kiun !i disvastigas intelfa homoj ...

I

MesaÊo de la âenerala direktoro de Unesko.
Sro Koichiro Matsuure
...Esperqnto estas lingvo de paco, kreita por for§i
kompreni§on inter ôiuj homoj...Unesko vidas lingvon
kiel vere la ôefan rimedon de dialogo, kaj dialogo akce-
-las interkompreni§on . lærnado de lingvoj, de lingvoj
de aliaj popoloj kaj aliaj kulturoj, estas valora kontribuo
al "la laboro por antaùenigi reciprokan konon kaj inter-
-komprenon de popoloj"...

Srrasburgo estas facile atingèbla per ôiuj
voja §rimedoj, eô bici kl e..

Sub la temo "Lingvo kaj Kulturo de Paco" la IIK okazis ôi-jare en TEL-AVIVO (Israelo), do unuafoje en mez-
-orienta lando, ôar tiu programita en 1967 ne reali$s pro la tiama loka milito .

La situo de la Kongresejo en tre moderna konstruajo, fronte al maro, proksime al la strando kaj bela parko,
allogis la l?12 partop,renintojn, kiuj venis el 6l landoj.
Ekde la unua tago npluvis" la mesa§oj el gravaj organizoj kiel UNO, Unesko,*ip kaj el eminentuloj por saluti kaj
apogi la eventon .Estis rimarkinda Ia senlaca laboro de la LKK (loka kongresa komitato) malgraù ke ili, israelaj
samideanoj, ne estis tro multnombraj .

Dum tuta la semajno la kongresistoj havis progratnaron tre diversan pri temoj kaj laù prefero de ôiu homo :

kunvenoj pri lingvistiko, esperanta agado, sciencaj fakoj, artoj, filozofio, sociologio, anaj problemoj,ktp .

La teatrajoj kaj muzikaj spektakloj, ankaù en la tradicio de la esperantaj kongresoj, estisje alta arta nivelo .

Sed la ekskursoj al nomataj sanktaj lokoj estis la kulmino de tiu neforgesebla kongreso : Nazareto, Jerusalemo, la
Itlc*a Marc kaj aliaj historiaj lokoj, krom vizito.i de presejoj, sinagogoj kaj moskeoj .

Grandan dankon al ôiuj israelaj esperantistoj !

Ekstraktoi el oficialai mesaÊoi RenatoFigueira

Gretuloi al la nova Prezidento de Israelo.
Sro Moshe Katsav (membro de le Honore Komitato)
(NDLR : Sro Shimon Peres, la alia kandidato, estis la
Alta Protektanto de la kongreso)
...1,a kongresanoj bondeziras, ke vi zukcesu realigi vian
intencon esti prezidento de ôiuj israelaj civitanoj, preter
diferencoj de gento, religio kaj politikaj opinioj, kaj uzi
vian inlluon por helpi Ia Staton de Israelo progresi sur la
malfacila vojo al paco...

MesaQo de Sro Kofi Annan,
Êenerala sekrctario de UnuiÊintai Nacioi
...Estas nia tasko certigi, ke tutmondi§o donu
avanta§ojn ne nur al iuj sed al ôiuj; ke paco kaj seku-
-reco reali§u ne nur por kelkaj sed por multaj; ke ebloj
ekzistu ne nur por privilegiitoj sed por ôiu homo ôie...
Memoru, ke ôiu el ni povas fari ion,por ke nia unueca
mondo estu pli bona mondo, kaj ke ôiu el ni havas la
devon eluzi ôiujn siajn eblojn...

MesaÊo de Dro L.C. Zaleski-Zamenhof
...Vi venis al la sankta lando de tri grandaj religioj,
lando de Dio, "kiun ôiuj malsame prezentas, sed ôiuj
egale en koro sentas" ...Vi venis por debati la rolon
de lingvo neùtralq Iingvo ne ambicianta anstataùi iun
ajn lingvon naciarq Sirmon de nacia kulturq tamerL
en §ia rolo de lingvo internaciq kontribuanta al la
kompreno kaj, pere de kompreno, al [a toleremo de
kulturo de la najbaro, lingvo servanta tiamaniere Ia
êefajn faktorojn de la kulturo de paco...

Rezolucio de la Konereso
La 85a Universala Kongreso de Esperanto...
ALVOKAS êiujn internaciajn organizajojn, ôiujn
registarojn kaj ôiujn homojn :

ke ili decide ekrespektu la lingvajn homajn rajtojn
cele al lingva kaj lerltura demokratio en la mondo
kaj subtenu la klopodojn de la Esperanto-movado an
tiu kampo...

GERMANIO

ITALIO

kâaavâno

Liono

Montpelj

ParizoS

FRANCIO

.too ?oo km Bercelono
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Ôi arigls dudekon da intànoj je trideko da kilometroj de Tel-Aviv Ne mankis okupoj : manlaboroj, sporto
(speciale na§ado), trezor-serôo, vizito al bestangulo, vespera rakonto, fina koncerto, üzito komputile de la

kvazaua lernejo Tibor Sekelj, ekskursoj, vespero ôe pla§o,ktp
Venontjare pi disvolvi§os "inter arboj kaj grimpoj" ene de la urbaj limoj de Zagreb. Lo§ado en apartaj kabanoj

Seminarioi :

La unua okazis en Amano (Jordanio) antaùkongrese k-un la temo ."Tutmondi§o kaj la Arabaj landoj" .

Rezolucio proponas, ke UEA okupi§u pri disvastigo de E" precipe en landoj, kie ne ekzistas lokaj fortoj,
ekzemple en unu aù du el la arabaj landoj. Jordanio pon:s esti unu el ili. Tuj post la IIK alia seminario ôe la

Universitato de Tel-Avivo arigis lingvistojn por kompari la socilingvistikajn radikojn de la moderna hebrea

lingvo kaj de Esperanto .

Vizito aI Israelo : La Muro de Lamentoi

La progreso videbla aù kia eslos naiva ?

Mi üzitis Jerusalemon dum la postkongreso de

UFE -karavano. Mergita en tiuj historiaj lokoj, mi
sentas min, kiel ne-Judo, fremdulo.
Ôu oni ankoraù nun kredas, ke taùgas la malnova
kutimo pre§i kaj peti al Dio, pere de skribitaj teks-
-toj sur paperetoj metitaj en la fendojn de la Muro
de Lamentoj ? Certe, mi scias, ke modernaj iloj kiel
ret-mesa§oj kaj faksoj funkcias per telefondratoj
(mi estas teknikisto), kiuj estas metitaj de +/- 0,5m
sub la ternivelo §is proksimume 4 metroj en la aero
aù sur la muroj.
Eble (?) la saman dubon haüs iu Judo, kiun mi
vidis pre§anta je la Muro de Lamentoj, la 7an de

aùgusto de la jaro 2000 : li komunikis per 'portebla
telefonaparato".
Kiel ôiu poüs ruj konstati, Iia aparato ne estis kunli-
-gita per dræoj, do la ondoj ege rapide relte iris en

la aeron kaj supozeble pli rapide atingos la ôielon
(kaj celon).
Pripensu : kiu estas (estis) la plej naiva ?

Arie Bouman

G++

Ni. eksterla ndan oi. oartonren is UFF-ka ravanon
En Belgio estis tro malmulte da partoprenontoj por
organizi komunan voja§on al la UK en Tel-Avivo .

En flandra esperantista rewo oni proponis aligi al
la karavano de francaj esperantistoj . Ni povis elekti
inter du eblecoj : sen aù kun postkongreso, ni
elektis la lastan .

La tuta vojapo estis bone organizit4 la hoteloj estis
ege komfortaj . Dum la kongres-semajno ni estis
tute liberaj, la duan semajnon ni traveturis Israelon,
gvidataj de francparolanta Israela ôiêeronino.
Franca esperantista amiko avertis nin, ke ni renkon-
-tos multe da krokodiloj en Ia karavanoj . Ôiu povas
kompreni, ke la uzo de pontlingvo inter samlingva-
-noj ne vere necÆsas. Malgraù tio, ni konstatis, ke la
partoprenantoj ofte ankaù inter si uzis esperanton.
Por ni en Belgio (Flandra parto) la gepatra lingvo
estas la nederlanda kaj la franca estas nur la dua.
Kun §ojo ni konstaüs, ke la UFE-karavanuloj ôiam
uzis esperanton en la kontaktoj kun ni. Ili ver§ajne
bone komprenas,_ke tio estas ege pli facila por ni ol
uzi nian duan lingvon. Kelkaj eô diris, ke ili kun
granda plezuro kaptis la okaznnbabili kun ni por
sin ekzerci en la internacia lingvo .

Mia edzino kaj mi kore dankas UFE, §iajn mem-
-brojn/partoprenintojn kaj gvidanton Jean-Louis
Texier, kiu akceptis nin en la grupo. Ni povos kon§-
-li al aliaj (ankaù ne francaj) esperantistoj ali§i al
tiu-ôi karavano okaze de venontaj kongresoj .

Marlène kaj Arie Bouman el Gent / Belgio
NDI-R.: reklanno !

KEL (Kroata Esperanto-ligo) ricevas oficialan helpon . Ekzemple la"Zagreba
Banko" elektis inter 460 projehoj tiun de Kel kaj subvencios projekton por
partoprenigo de junaj esperantistoj en la UK . La Ministerio pri scienco
helpos por klerigi maljunajn membrojn de Kel pri komputiloj kaj la
Kulturministerio ankaù apogos finance. Delegacio de la LKK (komitato) estis
akceptita de la kulturkonsilanto de la Prezidento de Kroatio en la oficejo de Ia
Prezidento, Sro Stjepan Mesic, kiu estos la AIta Protektanto de la Kongreso .

Po§tmarko estos eldonita okaze de la 86a UK etZagrebo .

UK 2000 : mrplekv raporlo lan koloraj fotoj aperis en "Esperanto" de septembro. Vi povas peti sin de ta
Centra Oficejo de UEA kantraù umt respondlrupono

SâT'KOilGRESO. Ôi okazis ôi-jare en Moskvo kaj kunigis nur 125 personojn . En 2001 si okazos en Suda
Hungario en urbo Nagykanizsa inter la l4a kaj 20a de julio, do guste antaù la Universala Kongreso enZagteb.
Senpaga prospekto estas havebla kontraù I USD pro la sendkostoj. Sama tarifo por 4 plastaj kongresglumarkoj .

Mendi (kun "okcidenta" valuto en la koverto) al Tibor Szabadi,pk 66, HU-8801 Nagykanisza - Hungario

zÂonfa Eil 200t
86^ UNIVERSAIA 

'(OIV6RESO 
DE

ESPERANTO

21-28 julio 2001
Zagrebo, Kroatio

La unua ali§periodo etendi§as §is la 3la de decembro . La kotizoj estas 120 EUR por individua membro de
UEA 150 por ne-membro, 60 por junulo aù kunulo membro de UEÀ 90 por junulo/kunulo ne-membro .
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La akompananta mapeto klarigos al vi, kiel eblos partopreni tri sinsekvajn kongresojn en 2O0l Post la Sat-

kongreso en Suda Hungario (ne malproksime de la lago Balaton) kaj la UEA-Universala Kongreso en Zagreb

(cerre venos multaj homoj inter Tel-Aviv kaj Fortaleza (Brazilo)) disvolvilos en la sama regiono la 70a lta.la

kongreso en Triesto (28 VIi- I \/III).

Une care de tois semaines en
Espérantie ryndont l'été 2001,
c'esl possible en "enchaînan|"
le congrès dc Sat en Hongrie,
le Congrès Universel de Zagreb
el le congrès itqlien de Trieste .

HR

tE IOURNAT DES LECTEURS

Lespéranto : une solution
simple pour l'Europe
Comment enüsager l'UE avec tant de langues ?

Un collège a tenté une expérience originale...
I I est tout de même sur-
I or"rru.r, oue les medias.
I àunr Ieur ensemble.
évitent d'évoquer le pro-
blème d'une langr,re com-
n'rr-trre lorsqu'ils uaitent de
l'Union européenne. üs se

contentent Ie plus souvent
de mettre en Iumière la
monnaie unique, comme
'si celle-ci avait quelque
chance de soulever un en-
thousiasme débordant.
L'essentiel est pourtant
ailler.rrs. Peut-on envisa-
ger sérieusement Ie fonc-
tionnement un tant soil
peu rationnel d'une ins-
titution supranationale
.ivcc lut boulet de 20 ou
30langues et dont l'usage
rrecessite des nrontagnes

de papier pour des tra-
ductionç souvent appro-
ximatives? u Pourquoi pas
l' anglais ?, dront certains.
La réponse ne peut être
que négative: la supré-
matie américa.ine est suf-
fisammen( oppressanle
pour qu'on n'y ajoute pas

un effet multiplicateur.
ivlars il existe une solutiorr
que nous avons eu Ia

chance d experimenter

pendant sept ans (de iggz
à I989) au collège Jean-
Moulin de Villefranche-
sur-Saône: c'est la géné-
ralisaüon de l'espéranto.
Nous avons pu, avec les
moyens du bord, mesurer
les avantages de cette
langue intemadonale, in-
clue à raison de trois
heures par semaine dans
l'emploi du temps des
classes, de la sixième à la

troisième. Les médias, à

l'époque, y ont accordé
une large place. Nous
nous sommes heurtés à

un seul obstacle, mais de
taille : l'Education natio-
nale (Iospin-A-üègre), qui
poussa de hauts cris. Rai-
son invoquée: u Onze
langues sont déià ensei-
gnees, il est inutile d en

ajouter une douzième » I

t...lEl UbltEd,L@

Article paru dans "Marianne" du 3l juillet au 6 août. Ia "bulle" ùt personrutge de gauche n'esl pas en

espéran\o, peut4tre en europsnto ! Cette rewe tiîrait dans son édition du 2l au 27 août : faut-il encore se battre
contre l'hégémonie de l'anglais? et dans une édition plus récente st "les ringards" écrivaiî au xiet des langues
(exactitude du texte non garantie) : I'espéranto esl bien mat poti. N'est-il pas modcrne de parler anglais ?

Lç7ir*rtotçonkl
re'nzai

vflf'voe{air
,ü,oll
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L€TFnOJ OE NHJ LEAANTOJ
Ni savu ZEO-n !
(R.Boré 43l,Square hmenhoJ 73000 Chambéry)
Fine de Junio vr la Vadomor-insulo Texel (NL)
estis inaùgurita E"-momrmenlo antaù nelonge
reslqirita. Komence la komunuma Den Burg,
&furbo de la insalo, plene subtenis la inicialon sed
post tre malfavora ortikalo en la loka gazelo "De
Texelse Courenl" relirifis, qrgumentqnte, ke la
angla jam fari§is la tutmonde akceptin inkrnqcia
lingvo kaj Esperanto...eksrnùaÿ. Ni pelas vin
amase skribi gratulleleron al la Kolegio de
Urbestro kaj Skabenoj en Den Burg (adreso :

College van Burgermeesler en ll/ethouders -
Postbus 200- NL 1790 AE Den Burg -Nederlando,
la letero estu en esperqnto kun resumo en la
franca). Same al la gazeto De Texelse Courqnl,
retadreso tcnieuws@tref.nlpor ke ili sciu,ke E"
ankoraù vivas kaj restas ÿivqntq . La leleroj estu
nbskribitaj de kiel eble plej multaj esperantistoj.

Eùropa asado
(G.Pirlor Steenbakkerstraat 2 I - 8400 Oostende-B)
Germain Pirlot estas la kunordiganto de la agado ôe
Eùroparlamentanoj. Li sendis dupa§an tekston pri
"laùspertaj konsiloj", kiun vi povas peti de SFS.
L,a konsiloj ankaù taùgas por ôiuspecaj demarSoj
(responsuloj, politikuloj,ktp).
GP kunsendis la liston (e la fino de junio) de la 89
Eùroparlamentanoj,kiuj iugrade subtenas esperanton ;
Germanio 5, Aùstrio 2, Belgio t6 el 25, Danio 4,
Hispanio 9, Finnlando 2, Francio 13 el87, Britio 15

Grekio l,Irlando l2,Italio 6, Kuksemburgio 0 (!),
Nederlando l, Pornrgalio l, Svedio 2. Espereble tiu
nombro ankoraù keskos por reffovi la nivelon de la
antaùa Parlamento .

El (oreskaùl la antioodo
Gérqd Mq»el, deleÿto en Nouméa -Novkaledonio
sed lo§anta parton de la jaro en nia regiono - laj
lia edzino Loure amike salutqs la legantaron de
Sf'S. 1/, eqeras en 2001 prtopreni la UK de
Zagrebo laj iom resadi en Eùropo . Por ke ni ne
tro bedoùru la someran veteron, ili sendis karton
kunkokospalmolAsarudo. Ni rerulevuas §s la UK,

Malhelblua delo

Puro trqvidebla akvo

Vqrma blonka sablo
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Konvertilo;,..:,':'
Auteur ;'§Irrcn {rli*iaeb ri}/ersbn :
1-O-ty§+-F:. .. ..ri:i:j'. ._

Ce.iogiciel'ân t 
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arssi
en espéranto :(langage interna-
tional, l'auæur donne des adres-
ses, sr vous d_és!rg1 l'gpprendre !)

Konvertiloi
(Mikaelo Simon 219 Rte d'Anduze 30260 Quissac)
Nia juna amiko ankaù interesi§as kaj spertas pri
komputiko; li kreis programon en la franca kaj E"
por konverti Frankojn en Eùrojn kaj inverse. Ôi-
poste la recenzo de lia inventajo en la revuo
"Freelog". Gratulojn al Mikaelo !

(E'-PTT BP 126 05004 Gap Cedex)
Nia senlaca amiko Roger Colney jus eldonis kun sia
grupo 'Juvelon" (laù lia priskribo) . Ôi aspektas kiel
Slosilringo kun franclingva slogano pri Eùro kiel
unika valuto por Eùropo kaj E' kiel komuna lingvo.
La 'Juvelo" estas ankaù konvertilo ( de Euroj en
Frankojn; ni devos baldaù adapti§i !) kaj entenas
jetonon, kiu certe utilos por viaj aêetoj en magaze-
-negoj (ü ne plu bezonos kunporti lOfrankan
moneron !) . Do triobla aù kvarobla uzo por la
sumo de 15 F (unu ekzemplero, afrankite), 28F (por
du) aù 50 F (por kvar). Samtempe vi ricevos la
liston de la antaùaj eldonoj (ôiam originalaj ideoj) .

Adreso ôi-supre, por pagi : pôk Lyon 6052-52F

,'.--',I

permet de convertirles'euros en
c-inq monnaies différentes et vice.
versa. Les monnaiesdont la con-
version est possible sont eu-
ropéennes.mais le dollar répond
egalement présent à {'appel. La

conversion n'est pas' automa-
tique et nécessite un dic sur un
bouton "exécuter", de plus,
l'auteur a scindé les changes
eurosTmonnaies monnaies/euros :

pas très pratique I Mais l'inter-
iace colorée et les caractérir
tiques décrites en font un free.
rr'are agréable à utiliser.

tE@
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Lastminutai novabî el la ekstremab
Ne lemas pri Lozère sedpri Aude Qe la limo hm
Ariège),He nia amiko Jorgos mtn loÿs (11420
Lafage-Belpech). Iastjare li instruis al grupeto de
2-7 personoj en vila§o Léran. En najbara vilafu
Limbrassac ankait Monique Ganigaes ekinstruis al
alia grupeto de 2-5 personoj. Por la nova lernojaro
tria E-instruemulo ekgvidos E-htrson en sama
regioneto ()lmio -Mirfikjo) : Sqtino Claude
Fressonnet, en klubo Leo Lagrange de vila@
Lapenne dusabateje la l7a horo al j §is 6 homoj .

"Riveretoj fluas al riveroj" .

-

Kokospalmo
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Bilanco
Ciujare dum la turisma sezono "Midi Libre" intervjuas
eksierlandajn turistojn kaj demandas iiialn impresôjn
pri la akcepto, la prezoj,ktp. Kutime la ruristoj bedaùras
la fakton, ke la Francoj ne regas aliajn lingvojn. Ôijare
oni intervjuis Germanojn, ôar ili estas la plej multnombraj
( 1,2 miliono kun avera§o de 7 taga-restado) kompare kun
la Britoj (600 000), la Nederlandanoj kaj la Italoj (/+40 000)
la Belgoj, Hispanoj, Svisoj, Aùstroj,ktp . La intervjuitoj ege

Satas Francion (üon asertas la gazeto / eldono de la 24a de
julio) sed restas problemo pro komunikado (vidu dekstre).
Ôu normale en la jaro 2000a sin esprimi per Ia manoj kaj
piedoj ?

S'ils beauéoüp 1à Flance,
touristes d'ouue-Rhinla plupart des

peinent encore à maîtriser la langue de
Molière. " Bonjour, ou reuott', trærci
beaucoup, ça s'arrête la., avoue
modestement Horst FYiedrichs. Alors,
pour communiquer avec des FÏançais
toqjours aussi imperméables aux lan-
gues étrangères, on s'exprime aussi
« o\)ec Les mains et lp-s pi.eds " et en
général ça se bien.

Malperfektaîoi
Malgraù nia atenlo eraretoj en3teli§as ôiufoje kaj ni pardonpetas ! Lastfoje mankis unu nigra kvadraro en la
krucvorta tabelo kaj la powaj legantoj Svitis dufoje, pro la krucvortoj kaj pro la ekstera temperaturo .

Diagramo el "Le Courrier de l'[Jnesco" kun la dek plej gravaj lingvoj
estis duonlegebla, ôar fotokopiado de koloraj dokumentoj ne ôiam
donas bonan rezulton . En milionoj da parolantoj (gepatra kaj dua
lingvo)okupas la unuan lokon la angla kaj la ôina (po 1000 milionoj),
la duan lokon okupas la hindia + urdua (900) kaj la trian lokon la
hispana (450).
Fine pro tenika problemo (la komputilo ne konsentis aldoni la "ôapelojn"
al iuj literoj kaj tiel, malgraù pernana korektado, estis forgesitaj kelkaj
"ôapeloj". Pri la radego en Londono, ni menciis, ke §i portas 32 celojn .

Kompreneble temis pri "ôeloj" por 25 personoj samtempe .

Manifesto 2ü)0
Unesko kaj UEA intencis sendi 100 milionojn da subskriboj al UNO (Unui§intaj Nacioj) sed rikoltis nur la
kvaronon de tiu sumo . Pro tio la kampanjo plu daùras kaj vi povas subskribi (se vi forgesis tion fari) aù

subskribigi . Vidu la lastan SFS sur pa§o 9a aù petu novan ekzempleron de SFS .

VoiaÊemuloi
Multaj el ni jam aùdis pri la okjara voja§o de Ges. Robineau tra la mondo, aù legis ilian libron en esperanto aù
la franca . Aliaj gejunuloj provas malkowi la mondon dank'al esperanto . Gudule Le Pichon kaj Laurent Cuenot
foriris en 1997 por kvarjara rondvoja§o de Europo kun ôevalino kaj êaro (rulhejmo). Ili estas nun en Hungario
kaj estas iom bremsataj. . . pro la tro varma akcepto ôie.
Pri ilia voja§o vi povas konsulti <http://www.creaweb.fr/a.reto>
RachelPrud kaj David Cholet ekiris la l5an de julio elVendeo por dujara voja§o ôirkaù la mondo, kun vizitoj al
lernejoj en kvardeko da landoj . Post vizito al la UK en Israelo, ili vizitis Jordanioq estas nun en Egiptio, kie
troü§as du aliaj gejunuloj voja§emaj Boris kaj Veronika. Pri Rachel und David eblas sekvi ilin ôe

http://mondepouce.ctw.net, pri Boris kaj Veronika tdmesperantistoj@egoups.fr .

Pasporta servo
Senpaga akcepto de gejunuloj por daùro fiksota de vi kaj kondiôoj ankaù fiksotaj de vi .

La eldono 2000 enhavis Ia rekordan nombron de I 075 adresoj en 76 landoj (bona afero por varbi gejunulojn ) .

Sed la gastoj devas konfirmi sian pretecon êiujare kaj iuj ankoraù ne reagis por la venonta eldono . Limdato por
la eldono 2001 estas la fino de oktobro, do restas kelkaj tagoj, se vi volas aldoni üan nomon al la listo .

Hej mpa§oj : hnp ://www. esperanto. nu/ps ; trttp ://esperanto. net/ps
Retadresoj : @, pasports-servo@esperanto.org ; pasporta. servo@wxs. ni
Aù Pasporta Servo ôe Derk Ederveen; rilestenburgstraat l5 - NL-2275 XR Voorburg
Landa organizanto :Jorgos 11420Lafage 04 68 60 54 17 Anticipan dankon pro üa helpo algejunuloj !
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HORIZONTALE
I) Aùtuna fruk(o) .

II) L(i) ne ôatas porinfanan Biblion .

III) Duonmola / Vekil(o) .

IV) Fil(o) de Venera / Komik(o) de... siruacio
V) Duontag(o) / Rciui(o) de Tinôjo .

VI) Kastrit(o) / Ludtabl(o) .

VII) s : Europano / s : Giganto / Faka naz(o) .

ViII) Frapinstrumento / s : Puriga pulvoro .

IX) Eùropan(o) / s : Enuo .

X)s:HelicolZorg(o).

s : sone

âîtEK0oTu
Interparolas gædzoj. La iom revema edzino diras
-Pli frue vi estis multe pli afablq pli dolôa kaj pli
romantika . Ekzernple ü parolis al mi tenere, vi
karesis mian mentonon...
-Jes, intervenas la edzo, sed tiam vi havis nur unu
mentonon.
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\rERTIKALE
1) Insektord(o) .

2) Nudtemplul(o) .

3) Prepozicio / Prefikso / s : Aparato .

4) Ni aù multaj / s : Japana muzikilo .

5) IvlarSirmil(o), interaiie / Duonov(o) .

6) Politika aù pragmatisma dokrin(o) .

7) Malsprita paciencul(o) / Fizika unuo
8) Ludkart(oj) / El Napolo .

9) Fulmoforigilvendisto. . .

10) s : Odiseada vento / s : Nodopleno .

BOPARO

-Mia bopatrino dietas nun, Si man§as nur bananojn kaj
kokosojn.

-Ôu §i maldiki§is ?

-Ne. §i ne maldiki§is, sed vi vidus kiel facile 3i grimpas
sur la arbojn I

altlalalllla*aatlallllatal* l1|}*al+|}t} ++ltll |}a*t*a *l|}at|}rt+a*tl l+ +taa*a**+++t +r *ttaltlllat+|}tla*at+

Viro iras al ôina restoracio kun sia kunulino. Por impresi

Sin, li pretendas, ke li komprenas la menuon, skribitan en

la ôina lingvo . AJ la kelnero, li montras plurajn man§ajojn :

-Mi deziras üon ! -Jes, Sinjoro !

-kaj ankaù tion... -Jes, Sinjoro !

-kaj fine tion . -Tio ne eblas Sinjoro .

-Kial do ? Ôu ne plu restas ? -Ne, tio estas la nomo de la esffo !
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La venonta SFS aperos...
venontan jaron, komence de
jonuaro . Sendu viajn kontribuojn
§is lafino de decembro al :
Jean Hénin -ke de Montcayrotu
48500 La Canourgue (0466328636)
<J e an. H en i n@w ana d o o.fr>
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